
رفت وبرگشت لایحه حجاب ادامه دارد

ارسال مجدد لایحه حجاب به شورای نگهبان
شریعتمداری: لایحه حجاب کنار گذاشته شود

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: رئیس کمیسیون قضائی 
مجلس با بیان اینکه ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و 
حجاب رفع شد، از ارسال مجدد این لایحه به شورای نگهبان 
خبر داد. حجت الاسلام غضنفرآبادی با اشاره به آخرین وضعیت 
لایحه عفاف و حجاب گفت: کمیسیون قضائی ایرادات شورای 
نگهبان به لایحه عفاف و حجاب را برطرف و مجددا این لایحه 
کنون منتظر اظهارنظر شورای  را به شورا ارسال کرده است هم ا
نگهبان هستیم. وی افزود: عمده ایرادات شورای نگهبان به لایحه 
عفاف و حجاب مربوط به مواد ۴۷ تا ۴۹ این لایحه می شد که به 
بحث میزان مجازات ها پرداخته است. رئیس کمیسیون قضائی 
مجلس خاطرنشان کرد: از نظر اعضای شورای نگهبان، جرائم و 
مجازات درنظر گرفته شده برای تخلفات ذکر شده در مواد ۴۷ تا 
۴۹ لایحه، متناسب با این تخلفات نبود که ما در کمیسیون این 
کسیون  موارد را اصلاح کردیم.« غلامرضا نوری قزلجه، رئیس فرا
مستقلین مجلس یازدهم مدعی است برخی از دستکاری لایحه 
ححاب می گویند. لایحه حجاب دستکاری شده است. البته 
به نظرم دستکاری صرفا در همین لایحه نبود. اتفاقات زیادی در 
این مجلس افتاد که امیدواریم دیگر ان شاءا... دیگر تکرار نشود، 

ولی متأسفانه از این دستکاری ها در موارد دیگری هم بود.

   شریعتمداری مخالف است
در حالی که غضنفرآبادی از ارسال لایحه حجاب به شورای 
کیهان بر طبل دیگری  نگهبان خبر می دهد، مدیر مسئول 
که  پرسش  »اولین  نوشت:  شریعتمداری  حسین  می کوبد. 
اساسی ترین نیز هست، اینکه لایحه یاد شده بر اساس کدام 
گر پاسخ آن  نیاز و بر پایه کدام ضرورت تهیه شده است؟! الف: ا
است که برای مقابله با کشف حجاب و حفظ عفت عمومی نیاز 
به قانون داشته ایم که باید گفت این پاسخ قابل قبول نیست! 
چرا که موضوع و متن مواد ۶۳۸ و ۶۳۹ از قانون مجازات اسلامی و 
قانون موسوم به البسه )مصوب ۲۸ اسفند ۱۳۶۵( به وضوح در این 
خصوص بوده و هست؛ بنابراین فقدان قانون نمی تواند انگیزه 
قابل پذیرشی برای تهیه لایحه مورد اشاره باشد. ب: ممکن است 
گفته شود که قوانین موجود کافی نبوده و نیاز به اصلاح داشته 
است! در این صورت می توانستند با ارائه ماده واحده، مفاد قانون 
قبلی را اصلاح کنند! ج: بر فرض که تهیه و تدوین قانون تازه ای 
برای حجاب ضرورت داشته است! سؤال این است چرا مادام که 
قانون جدید به تصویب نرسیده است، این پدیده خسارت آفرین 
به حال خود رها شده و برای پیشگیری از آن به قوانین موجود 
عمل نشده است؟ این »ترک فعل« که مصداق روشن عمل 
مجرمانه است با کدام توضیح قابل قبولی صورت گرفته است؟! 
حضرت آقا در دیدار رمضانی مسئولان نظام به همین نکته اشاره 
کرده و می فرمایند: »یک مطلب دیگری را من می خواهم مطرح 
کنم و آن چالش تحمیلی مساله »حجاب« در کشور است. مساله 
حجاب تبدیل شده به یک چالش و بر کشور ما تحمیل شده، این 
را تحمیل کردند. کسانی نشستند نقشه کشیدند، برنامه ریزی 
کردند که حجاب بشود یک مساله در کشور ما، در حالی که چنین 
مساله ای در کشور وجود نداشت، مردم با شکل های مختلف 
داشتند زندگی می کردند.« آیا پیش کشیدن لایحه حجاب و عفاف 
بی آنکه ضرورتی داشته باشد، بخشی از پازل دشمن و کمک به این 
»چالش تحمیلی« نبوده است؟! آیا موارد یاد شده شک برانگیز 
نیست؟! و انگیزه تدوین و تهیه لایحه موسوم به حجاب و عفاف 
را با تردید های جدی روبه رو نمی کند؟! و آیا اقدام به تهیه این 
لایحه همان »چالش حجاب« نیست که در غفلت و ساده اندیشی 
ک باخته  مسئولان، به نظام و توده های عظیم مردم متدین و پا
کشورمان تحمیل شده است؟! چرا از هنگام تهیه لایحه عفاف 
کنون، ناهنجاری کشف حجاب گسترده تر شده است؟! چرا  تا
کید رئیس قوه قضائیه و رئیس جمهور بر اجرای قوانین  برخلاف تا
موجود، از اجرای آن خودداری شده است؟! چرا لایحه ای با ۹ ماده 
از سوی قوه قضائیه و افزایش آن به ۱۵ ماده توسط قوه مجریه وقتی 
به مجلس می رود به ۷۱ ماده و در حجم انبوه ۳۲۴۲۱ کلمه تبدیل 
می شود و نزدیک به یک سال در کوچه پسکوچه های مجلس 
معطل می ماند؟! اقدام اخیر نیروی انتظامی در قالب »طرح نور« 
کنون طرح موفقی بوده است بلکه با جرأت می توان  نه فقط تا
گفت که تنها طرح و اقدام موفق و کارساز طی یک سال اخیر است. 
در این خصوص گفتنی است که اولا؛ این طرح، کمترین ربطی به 
لایحه عفاف و حجاب ندارد بلکه اجرای قوانین موجود است که 
طی یکسال گذشته در حرکتی مشکوک، متوقف مانده بود. در 
صورتی که لایحه عفاف و حجاب به گونه ای که در مجلس تهیه شده 
است به تصویب شورای نگهبان برسد، از ادامه اجرای طرح نور نیز 
جلوگیری خواهد شد و امید تازه ای که با اجرای این طرح در افق 
پیش روی ملت پدید آمده است هم بر باد خواهد رفت! در ماده ۴۹ 
لایحه عفاف و حجاب آمده است »هر زنی در انظار عمومی، معابر یا 
کن عمومی که نوعا در منظر نامحرم است، اعم از فضای حقیقی  اما
یا مجازی کشف حجاب کند، به نحوی که چادر یا مقنعه یا روسری 
یا شال و امثال آن ها بر سر نداشته باشد، در مرحله اول از طریق 
سامانه های هوشمند فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
)فراجا( با تطبیق با سایر بانک های اطلاعاتی اطمینان آور احراز 
کثر جزای نقدی درجه  هویت قطعی مرتکب، معادل یک دوم حدا
هشت جریمه ولیکن اخذ جریمه مذکور به مدت ۳ سال معلق 
می شود و با استفاده از سامانه های هوشمند یا پیامک یا پست، به 
وی اعلام می شود. در صورت تکرار در مدت تعلیق جریمه )مرتبه 
کثر جزای نقدی  دوم( علاوه بر اخذ جریمه مرتبه اول، معادل حدا
درجه هشت جریمه و از طرق مذکور به وی اعلام می شود، در مرتبه 
سوم توسط مرجع قضائی به جزای نقدی درجه شش و در مراتب 
بعدی به جزای نقدی درجه پنج محکوم می شود. در صورت تکرار 
بیش از چهار بار، مرتکب به مجازات تکرار جرم موضوع ماده ۳۷ این 
قانون، غیر از حبس محکوم می گردد!« یکبار دیگر متن این ماده را 
بخوانید! پلیس از برخورد قانونی با کشف حجاب که »جرم مشهود« 
است و باید بلافاصله از آن جلوگیری کند، منع شده است! و به جای 
آن باید پس از مشاهده کشف حجاب از کشف حجاب کننده عکس 
بگیرد و خانم کشف حجاب کننده را از طریق سامانه ها شناسایی 
کند و سپس به او پیامک بزند و در نهایت خانم کشف حجاب کننده 
به جریمه نقدی محکوم خواهد شد و مطابق این ماده »اخذ 
جریمه مذکور به مدت ۳ سال معلق می شود«! و... یعنی پول بده 
و کشف حجاب کن! و تازه این جریمه هم ۳ سال به حالت تعلیق 
خواهد بود! آیا قرار است این گونه با پدیده خانمان برانداز کشف 

حجاب مقابله شود؟! 

علیرضا  شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
بود،  که رئیس بسیج یک دانشگاه  کانی  زا
کوی دانشگاه در سال ۷۸  در روز ماجرای 
تصور نمی کرد روزی شهردار شود و بر کرسی 
بهشت بنشیند یا در دوره های هفتم، هشتم 
و نهم مجلس به عنوان نماینده بر کرسی های 
مجلس جلوس داشته باشد. او در سال های 
۹۲ و ۹۶ کاندیدای ریاست جمهوری شد اما 
شورای نگهبان او را در حد جلوس بر کرسی 
پاستور ندانست و ردصلاحیت شد. در سال 

۱۴00 هم خودش انصراف داد. 

   حواشی آقای داماد 
کانی قابل تامل  حواشی اطراف خانواده زا
است و شایعات و اخبار درباره خانواده او بیش 
از سایر شهرداران بوده و هست. در شورای شهر 
دوره پنجم »قانون تعارض منافع در شهرداری« 
به تصویب رسید و در آن اعلام شده که مدیران 
نمی توانند بستگان خود را در شهرداری به کار 
گیرند. در تعریف بستگان نیز اسامی پدر، مادر، 
، داماد، عروس  ، فرزند، همسر ، برادر خواهر
لحاظ شده است. حتی در دوره ششم پارلمان 
شهری پایتخت مصوبه »قانون تعارض منافع« 
که  کردند. نکته جالب اینجاست  را اصلاح 
کانی از یک سو شعار مبارزه با غرب  علیرضا زا
و آمریکا سر می داد اما دخترش در سوئیس 
آن، نوه اش  از  کرد و قابل تامل تر  تحصیل 
کانی  است که در این کشور به دنیا آمد. داماد زا
از قافله حواشی عقب نمانده و یکی از این 
کانی برای دامادش  انتصابات حکم مشاوره زا
به عنوان »مشاور و دستیار ویژه شهردار تهران 
در هوشمندسازی« بود که با هجمه  منتقدان 
و رسانه ها، شهردار این حکم را لغو کرد، اما 
آنطور که اعضای شورای شهر تهران می گویند 
کانی نقش پررنگی  حسین حیدری، داماد زا
را در شهرداری ایفا می کند. کار به آنجا رسید 
که ۹ نفر از اعضای شورای شهر تهران )مهدی 
عباسی، مهدی اقراریان، ناصر امانی، علی اصغر 
قائمی، جعفر شربیانی، زهرا شمس احسان، 
جعفر تشکری هاشمی، سوده نجفی و حبیب 
کاشانی( تذکری را درباره اقدامات حسین 
کانی امضا کردند.  حیدری، داماد علیرضا زا
علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر تهران 
هم مدعی بود: »این موضوعاتی است که ما 
شنیدیم و می گویند که پدر دامادش در یک 
طبقه از سازمان فرهنگی و هنری نشسته و 
در بسیاری از اقداماتی که در این سازمان– 
مالی و غیرمالی - امر و نهی می کند.« حسین 
از  کانی  زا حیدری به همراه همسرش مریم 

مدیران شرکت عمید رایانه شریف هستند که 
این شرکت مشتریان بزرگی، چون همراه اول 
و شرکت ارتباطات زیرساخت مخابرات ایران 
دارد. همچنین یکی از شرکت های مرتبط با 
حسین حیدری شرکت »ایده نگار عرش« است. 

کانی چه می کند؟    همسر زا
 ۲۴ ۱۳۶۸ وقتی  کانی در سال  زا علیرضا 
کرد.  کتچی ازدواج  ساله بود با معصومه پا
کانی،  زا علیرضا  همسر  کتچی،  پا معصومه 
دارای تحصیلات سطح حوزه علمیه است او 
همچنین مدیر حوزه های علمیه خواهران 
این  در  فعلا  که  است  بوده  تهران  استان 
مسئولیت نیست. وی از سال ۱۳۸۶ مسئولیت 
واحد خواهران بنیاد فرهنگی حضرت مهدی 
موعود را عهده دار بوده و تندیس دکترین 
کتچی  مهدویت را سال ۱۳۹۱ دریافت کرد. پا
در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه، از 
دارید،  خاطره ای  چه  خواستگاری  دوران 
گفت: بنده در دوران دفاع مقدس تصمیم 
به ازدواج با همسر یک شهید که یک فرزند 
کانی هم با بیان اینکه، با خانم  داشت، گرفتم. زا
شهید که صحبت شده بود یک نکته را بیان 
کرد که من دیگر تحمل شهیدشدن همسرم 
کنون سه داماد  کانی با بیان اینکه، ا را ندارم. زا
دارم، بیان داشت: دختر اولم در دبیرستان 
ازدواج کرد اما دو دختر دیگرم بعد از کنکور 
ازدواج کردند لذا اعتقاد دارم که باید مدل 
ازدواج آسان را به معنای واقعی دنبال کرد. 
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه، داماد اولم برادر شهید است، 
غ التحصیل  خاطرنشان کرد: داماد دوم فار

دانشگاه شریف و داماد سوم در حال تحصیل 
در مقطع کارشناسی ارشد عمران در دانشگاه 
از  هیچیک  بنابراین  است،  مدرس  تربیت 
فرزندانم ازدواج سیاسی نکردند. در خرداد 
ماه ۱۴00 شایعاتی درباره دو همسر داشتن 
کانی منتشر شد. این درحالی بود که  علیرضا زا
کانی در خرداد ۱۴00 و جریان تبلیغات  علیرضا زا
کنش به شایعاتی درباره  اینکه  »انتخابات« در وا
او همسر دوم دارد، گفته بود: حاشیه درست 
کردند که دو همسر یکی در تهران و یکی در قم 
دارم؛ شرم نمی کنند؟ من چه خاری در گلوی 
آنها هستم؟ وقتی روی کار بیایم آنها را راحت 
نمی گذارم هر چه خوردند و بردند از گلویشان 

بیرون می کشم. 

کانی از انتصاب های فامیلی    حمایت زا
کانی هم در   فیاضی برادر داماد علیرضا زا
پژوهش های  مرکز  در  کانی  زا حضور  دوره 
مجلس به عنوان معاون او معرفی شده بود. 
غلامرضا تاجگردون؛ نماینده سابق که اعتبار 
نامه اش در مجلس رد شد، در توئیتی مدعی 
کانی برادر داماد خودش را به عنوان  شد: »زا
معاونش انتخاب کرده است!« این توئیت با 
هشتگ دستمال کثیف منتشر شده است. این 
گونه انتصابات در شهرداری تهران همچنان 
ادامه داشت و به انتصاب پسر وزیر کار و وزیر 
آموزش و پرورش دولت نهم رسید. از سوی 
دیگر اول آبان سال گذشته مهدی اقراریان، 
رئیس کمیته نظارت و حقوق شهروندی شورا 
سازمان های  اساسنامه  بررسی  جریان  در 
وابسته شهرداری تهران اظهارکرد: از یکی از 
مدیران شهرداری پرسیده شد که استخدام 

خواهرزاده وی در مدیریت شهری، چگونه 
انجام شده است؟ وی در پاسخ گفت که شهردار 
دستور داده اند! آیا همه این موقعیت را دارند 
که خواهرزاده خود را جهت استخدام به شهردار 
تهران معرفی کنند. جالب اینجاست که آقای 
شهردار با دفاع از معاون خود بیان داشت: 
آقای شعبانی نه در جریان انتصاب خواهرزاده 
هیچ  ایشان  انتصاب  برای  نه  بوده،  خود 
گر هم توصیه ای  توصیه ای کرده است که البته ا
می کرد، هیچ تاثیری روی من نمی گذاشت . 
افرادی از شورای شهر یا هر جای دیگری هم 
که موضوع انتصاب خواهرزاده معاون شهردار 
را مطرح کردند، نزد خدا توبه کنند، چون با این 
صحبت های خود هم در حق  آقای شعبانی و 

هم در حق آن شخص ظلم کرده اند .

   عصبانیت روزنامه شهرداری از افشای 
قرارداد پنهانی

بماند  پنهان  انتصابات  این  شد  سعی 
کانی  اما چنین نشد مانند قرارداد پنهان زا
روزنامه  انتقاد  سبب  حتی  که  چینی ها  با 
شهرداری شد. روزنامه شهرداری تهران از 
کانی  افشای قرارداد پنهانی ۲ میلیارد یورویی زا
با چینی ها عصبانی شد و نوشت: بزرگ ترین 
قرارداد تاریخ بلدیه را به اسم عدالت خواهی 
کردند. احتمال برهم خوردن قرارداد  افشا 
وجود دارد. طرف چینی این قرارداد، به جهت 
شرایط تحریم بر رازداری مصر بوده است و 
البته حق هم دارد گلایه قهرآمیز کند. مهدی 
اقراریان که روز یکشنبه با ۶ عضو دیگر شورا از 
ج شد، بیان داشت: »درباره عدم  جلسه خار
تهران  شهرداری  با  چین  قرارداد  شفافیت 
درخواست مشخص ما شفافیت قرارداد با چین 
است. خانم سلیمانی و دیگر همکاران نکاتی را 
ح کردند. شفافیت قرارداد چین دغدغه  مطر
شور است. باید مشخص شود چه تعداد سفر 
به چین صورت گرفته و چه تعداد نیرو رفته اند 
کرات و نتیجه  سفر ها چه بوده  و موضوع مذا
است. یکی از سؤالات بنده در جلسه این بود 
که آیا در قرارداد مربوط به سفر چین، غیر از 
تجهیزات مربوط به حمل و نقل و ترافیک، 
تجهیزات دیگری هم خریداری شده است؟ 
خ  کانی گفتند تجهیزات دیگری هم ر آقای زا
داده است. سؤال اینجاست که با هماهنگی 
کدام بخش این خرید ها انجام شده است؟ در 
مجلس شورای اسلامی هم شاهد این روال 
هستیم و ممکن است یک جلسه در صحن به 
نتیجه نرسد. جلسه  بعدی شهردار باید بیاید و 

به سؤالات پاسخ دهد.
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گزارش »آرمان ملی« از حواشی شهرداری تهران

کانی داستان های خانواده زا
   عصبانیت روزنامه شهرداری از افشای قرارداد پنهانی

کثریت دولت ها که روی کار می آیند  آرمان ملی- حمید شجاعی: ا
بخش عمده ای از برنامه های خود را روی حل و فصل مسائل و 
مشکلات اقتصادی می گذارند و وعده  هایی هم که می دهند معمولا 
گر نگاهی به دولت های پس  رنگ و بوی اقتصادی دارد. چنانکه ا
از انقلاب بیندازیم به خوبی می بینیم که همه دولت ها اقتصاد را 
به عنوان زیربنای اصلی دولت خود قرار داده اند. حتی دولت های 
هفتم و هشتم سیدمحمد خاتمی که با شعارهای سیاسی روی 
کارآمدند در نهایت عملکرد اقتصادی مثبت و مطلوب آن دولت در 
اذهان و افکار عمومی ماند و از آن دوره به نیکی یاد می کنند. البته این 
امری طبیعی و اجتناب ناپذیر است که دولت ها خواسته یا ناخواسته 
به سمت وعده های جذاب و دهان پرکن اقتصادی بروند. چرا که 
بخش اعظم مطالبات جامعه و کسر قابل توجهی از خواسته های 
مردم اقتصادی است و دولت ها نیز برای اینکه بتوانند مردم را به خود 
متمایل کنند و رای مثبت و حمایتی آنها را به دست آورند به سمت 
شعارها و وعده های اقتصادی می روند. حال اینکه برخی دولت ها 
در عمل به این وعده ها به صورت نسبی موفق بوده اند و برخی حتی 
به مرز های وعده های داده شده نیز نرسیده اند. جالب اینکه هر 
دولتی وعده و شعار کمتری داده و بیشتر از گفتار و شعار عملگرایی 
را در دستور کار خود قرار داده موفقیت بیشتری حاصل کرده و 
جامعه نیز رضایت بیشتری از آن دولت داشته است. نمونه عینی 
این مساله را می توان حدفاصل سال های ۱۳۸0 تا ۱۳۸۴ در دولت 
دوم سیدمحمد خاتمی دید که گرچه بیشتر شعارهای سیاسی 
دولت در جامعه بروز و ظهور داشت، اما عملکرد دولت بهبود نسبی 
شرایط اقتصادی را به نمایش می گذاشت. چه اینکه برآیند دولت 
خاتمی که همچون نگینی بر انگشتر جمهوری اسلامی همواره 
باقی می ماند رشد اقتصادی ۸ درصد و رشد صنعتی ۱۱ درصد است. 
شاخص هایی که دولت های پس از وی تلاش بسیار کردند، اما به 
این شاخص ها دست نیافتند. حتی دولت حسن روحانی که تلاش 
بسیاری در این عرصه کرد نیز نتوانست شاخص های اقتصادی را از 
یک حدی بالاتر ببرد. هر چند که مسائلی همچون تحریم ها تاثیر 
مستقیم و شگرفی بر عملکرد آن دولت داشت. حال دولت رئیسی که 
قریب به ۳ سال از روی کارآمدنش می گذرد و با شعارهای پرطمطراق 
و جذاب اقتصادی همچون نصف و تک نرخی کردن شاخص تورم، 
، رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد و...  تک نرخی کردن نرخ ارز
دولت خود را به پیش برده است هنوز نتوانسته آنطور که باید و شاید 
به آنچه در قالب وعده های انتخاباتی اقتصادی خود عمل کند. از 
همین رو است که امروز می بینیم تورم طی ۳ سال گذشته به طور 

میانگین روی ۴0 درصد، و نرخ ارز نیز فزاینده و تصاعدی رو به رشد 
بوده است و وعده هایی چون تک رقمی کردن نرخ ارز و شاخص 
تورم نیز با توجه به شرایط فعلی عملکردی دولت به نظر امری کمتر 

دست یافتنی است. 

    سایه سنگین سیاست بر اقتصاد
دولت رئیسی مشخصا در حوزه عملکرد اقتصادی و به ویژه در 
حوزه ارز عملکرد چندان درخشان و قابل دفاعی نداشته و به روایت 
ساده دلار را در قیمت ۲۴ هزارتومان از دولت حسن روحانی تحویل 
کنون در آستانه ۶0 هزار تومان قرار داده است. هر چند که  گرفته و ا
تا چندی پیش قیمت دلار تا سقف ۷0 هزار تومان نیز رفت، اما طی 
چند روز گذشته و به خصوص دیروز با یک ریزش ۱۱ هزار تومانی به 
کانال ۵۹ هزار تومان رسیده است. حال نکته در اینجاست که چه 
علل و عواملی موجب این مقدار نوسان قیمت ارز می شود که به 
همه حوزه ها به ویژه کالاهای اساسی و مصرفی تاثیر می گذارد. قدر 
گر بخواهیم این مساله را مورد بررسی قرار دهیم باید دو حوزه  مسلم ا
گانه  داخلی و بین المللی را در نظر بگیریم و سهم هریک را به طور جدا
در شرایط فعلی محاسبه کنیم. در حوزه داخلی که به قرائت بسیاری 
از کارشناسان و صاحبنظران اقتصادی سیاست های نه چندان 
درست ارزی دولت باعث شده تا این نوسان قیمت پدید آید. 
چنانکه هنوز مدت زیادی از صحبت های فرزین؛ رئیس کل بانک 
مرکزی نگذشته که گفته بود: »قیمت نرخ ارز در بازار آزاد را قبول 
نداریم.« کارشناسان مختلفی نیز پیش از این مساله عملکرد دولت 
در حوزه ارز را مورد انتقاد قرار داده بودند. لذا یکی از این امور عملکرد 
نه چندان قابل قبول دولت در امسال نوسانات ارزی است. اما شاید 
مساله دوم که تاثیر بیشتری در این مقوله داشته باشد ماجرای 
اتفاقات بین المللی و همچنین تاثیر مسائل سیاسی بر اقتصاد ایران 
است. به عبارتی سیاست خارجی کشور و اتفاقات بین المللی تاثیر 
مستقیمی بر اقتصاد و به طور مشخص نرخ ارز می گذارند. مساله 
تحریم، حمله اسرائیل به سفارت ایران؛ پاسخ ایران به اسرائیل 
در قالب عملیات »وعده صادق« و.. تاثیر خود را بر قیمت ارز و 
نوسانات آن گذاشت. حال نکته اینجاست که آیا این نوسانات در 
سایر کشورها مثل روسیه که با تحریم اروپا و آمریکا روبه رو است هم 
وجود دارد یا اینکه فقط ایران با این مشکل روبه رو است؟ پیش از 
این برخی کارشناسان اقتصادی در گفت وگو با »آرمان ملی« در این 
خصوص نظراتی داده بودند. مثلا بهمن آرمان گفته بود: »در حدود 
سی یا چهل درصد قیمت ارز در ایران جنبه روانی دارد و براساس 

متغیرهای مختلف کم و زیاد می شود. در نتیجه در کوتاه مدت، 
میان مدت و بلندمدت همه چیز به این بستگی خواهد داشت 
که ایران چگونه می تواند سیاست های تنش زا را به سیاست های 
خ  گر این اتفاق ر تنش زدا تغییر وضعیت بدهد. بدون تردید ا
بدهد نرخ ارز در ایران کاهش پیدا خواهد کرد. نکته دیگری که در 
میان مدت برای ایران اهمیت دارد این است که با در پیش گرفتن 
سیاست های تنش زدا ما می توانیم تعداد قابل توجهی از پروژه های 
توسعه ای کشور را در زمینه های مختلف را به نتیجه برسانیم و با 
ورود سرمایه خارجی و امکان تأمین پروژه های توسعه ای از طریق 
بازارهای مالی جهان نرخ بیکاری نیز در کشور کاهش پیدا خواهد 
کرد.« یا هادی حق شناس بیان کرده بود: »به نظر می رسد که 
شاخص ها با توجه به متغیرهای واقعی اقتصاد و اتفاقاتی که در سال 
گذشته افتاد و پیش بینی اتفاقات سیاسی که در سالجاری می افتد 
که ظرف چند ماه آینده بحث انتخابات آمریکا بین ترامپ و بایدن 
است و آثارش را در اقتصاد ایران خواهیم داشت و برخی چالش های 
منطقه ای، تغییراتی که در نرخ ارز طی یکماه گذشته داشتیم و 
همچنین نرخ سکه، بخشی از این تلاطم ها و تغییرات در سالجاری 
را همچنان خواهیم داشت.« لذا به نظر می رسد هر چه در سیاست 
خارجی با آرامش و تعامل بیشتری حرکت کنیم اقتصاد کشور نیز 
گر مساله برجام در این  کمتر دچار تکانه ها و تندبادها خواهد بود. ا
دولت به خوب پیش می رفت و احیا می گردید شاید این مقدار دچار 

نوسانات اقتصادی نبودیم. 

    عملکرد دولت موفق نبوده است
یک کارشناس مسائل اقتصادی اظهار داشت: دولت آقای رئیسی 
برخلاف وعده هایی که در زمان انتخابات دادند در زمینه های 
اقتصادی موفق نبودند. البته مسائلی چون تحریم برای دولت های 
گذشته نیز بوده است اما این دولت به رغم هماهنگی کامل با سایر 
کمیتی آمار واقعی بر خلاف آمارهایی که دولت  قوا و نهادهای حا
کی از عملکرد ضعیف دولت   به صورت گزینشی می دهد همه چیز حا
در این حوزه دارد. علی قنبری به »آرمان ملی« گفت: البته باید گفت 
در بروز چنین شرایط اقتصادی و ارزی هم مسائل تحریم، هم عدم 
به نتیجه رسیدن برجام و FATF تاثیر داشته است. متاسفانه با توجه 
به دارابودن منابع بالا در کشور نتوانستیم به طور درست از این منابع 
استفاده کنیم. وی افزود: با توجه به جمیع جهات هم عوامل داخلی 
و هم عوامل بیرونی و بین المللی دست به دست هم داده و چنین 

شرایطی را به وجود آورده که شایسته مردم ما نیست. 

 گزارش »آرمان ملی«  از علل و عوامل موثر بر نوسانات ارزی 

تاثیر دیپلماسی بر فردوسی
      علی قنبری در گفت وگو با »آرمان ملی«:  تحریم ها و FATF در مشکلات ارزی تاثیر مستقیم داشته است

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

افق پیش رو در مناسبات با 
عربستان روشن است

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد اعتراضات 
اخیر دانشجویی در آمریکا گفت: این اعتراضات 
نشان دهنده بیداری جامعه جهانی و افکار عمومی 
دنیا نسبت به مساله فلسطین است. ناصر کنعانی 
افزود: با اقدامات پلیسی و سیاست های خشن 
نمی توان صدای این معترضان را خاموش کرد. 
وزارت خارجه ایران برخورد خشن و پلیسی با فضای 
دانشگاه ها و مطالبات دانشجویی در آمریکا را به هیچ 
وجه نمی پذیرد و معتقد است که با سیاست های 
خشن و پلیسی نمی توان صدای دانشجویان و 
مطالبات برحق افکار عمومی جهان در محکومیت 
جنایت های رژیم صهیونیستی را خاموش کرد. 
کنعانی با بیان اینکه ایران و عربستان در کنار گسترش 
همکاری های سیاسی به گسترش همکاری های 
کشور نیز توجه دارند، بیان  اقتصادی بین دو 
داشت: در حال حاضر ۲ هیات دولتی جمهوری 
اسلامی ایران در دو سطح و به دو منظور در ریاض 
به سر می برند. هیاتی به ریاست آقای خاندوزی 
وزیر اقتصاد برای مشارکت در اجلاس بانک توسعه 
اسلامی به ریاض سفر کرده اند و در این هیات آقای 
فرزین رئیس بانک مرکزی نیز حضور دارند. وی 
افزود: معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت خارجه 
نیز به منظور شرکت در اجلاس منطقه ای به ریاض 
سفر کرده است. سخنگوی وزارت امور خارجه در 
ارتباط با موضوع گفت وگوها برای رفع تحریم ها 
و اینکه آیا در جریان سفر اخیر آقای احمدیان 
دبیر شورای عالی امنیت ملی به روسیه در این 
ارتباط رایزنی و گفت وگو شده است، اظهار کرد: 
همان طور که هفته پیش مطرح کردم گفت وگوها، 
تماس ها و تبادل پیام های دیپلماتیک در ارتباط 
با این موضوع به روش های مقتضی ادامه دارد. وی 
ادامه داد: نشست های بین المللی معمولا فرصتی 
است که ایران در چارچوب نشست های دوجانبه 
دیدگاه های خود را با طرف های مقابل و مرتبط در 
این حوزه بیان می کند و دیدگاه ها و پیشنهاداتی 
ح است را دریافت می کند.  که در این زمینه مطر
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد سفر اخیر 
هیات سیاسی و اقتصادی کره شمالی به ایران بعد از 
کسپو  چندین سال تصریح کرد: ما در محل برگزاری ا
۲0۲۴ هستیم، هیات کره شمالی هم حضورشان در 
جمهوری اسلامی ایران در این چارچوب است، 
دو کشور بیش از ۵0 سال سابقه روابط دیپلماتیک 
دارند و براساس منافع و علایق مشترک در چارچوب 
کید  منافع مشترک با یکدیگر همکاری دارند. وی تا
کرد: سفر وزیر محترم روابط خارجی خلق کره و هیات 
اقتصادی همراه بنا بر دعوت رسمی وزیر صمت برای 
کسپو صورت گرفته است و این  بازدید از نمایشگاه ا
هیات در همین چارچوب در تهران حضور دارند و 
علاوه بر بازدید از نمایشگاه، دیدارهایی را با مقامات 
دولتی و بخش خصوصی ایران در حاشیه نمایشگاه 
کسپو انجام داده اند. کنعانی ادامه داد: برخی تلاش  ا
کردند که طبق رویه خود و با انتشار برخی از اخبار 
به گمانه زنی های مغرضانه ای در مورد این سفر 
دست بزنند که چنین چیزی صحت ندارد و حضور 
هیات کره شمالی در ایران در چارچوب دعوت به 
عمل آمده است. سخنگوی وزارت امور خارجه 
در مورد مطلب منتشر شده در نشریه بیلد آلمان 
مبنی بر ایجاد محدودیت هایی برای سرکنسول 
جدید ایران در فرانکفورت در این کشور به خاطر 
مواضع ضدصهیونیستی منتشر شده در سایت 
سرکنسولگری ایران در این شهر اظهار کرد: برخی 
از نشریاتی که سابقه حمایت از رژیم صهیونیستی 
را دارند مایل هستند با دامن زدن و انتشار برخی 
اخبار نوعی ابراز ارادت به این رژیم کنند و چه بسا 
به آن رژیم در این ارتباط تعهدی دارند. سخنگوی 
وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در 
مورد گسترش روابط ایران و روسیه با توجه به سفر 
اخیر احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی به 
روسیه و همچنین سفر چند روز پیش علی باقری 
معاون وزیر خارجه به مسکو و حمایت روسیه از 
عملیات وعده صادق که از سوی ایران علیه رژیم 
صهیونیستی صورت گرفت، افزود: روابط ایران 
و روسیه در مسیر درست خود در حال پیشرفت 
است. همکاری های دوجانبه بین دو کشور در 
حوزه های مختلف دو جانبه در جریان است و ما 
شاهد جهشی کاملا چشمگیر در حجم مناسبات 
و همکاری های دو کشور هستیم. ایران و روسیه 
هر دو کشور دارای عزم و اراده مشترک برای افزایش 
همکاری ها و برداشتن گام های جدید در این ارتباط 
هستند. وی افزود: در بحث مبارزه با تروریست در 
کنار کشورهای دوست از جمله روسیه هستیم و 
موضوع تروریسم یک تهدید مشترک برای دولت و 
ملت های جهان است. کنعانی ادامه داد: متاسفانه 
برخی از کشورها در راستای منافع نامشروع سیاسی 
خود از تروریسم در طول سالیان گذشته به عنوان 
ابزاری برای پیشبرد اهداف خود استفاده کردند. 
کید کرد: افق پیش رو در مناسبات  کنعانی در ادامه تا
ایران و عربستان را روشن و امیدوارکننده می دانیم. 
کز،  سفرای دو کشور با دستورالعمل دریافتی در مرا
گفت وگو و رایزنی با مقامات دو کشور را در دستور 
کار دارند. سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سوالی در مورد 
اقدام پارلمان اروپا در نشست اخیرش علیه ایران و 
تلاش برای قراردادن نام سپاه در فهرست گروه های 
تروریستی تصریح کرد: ما موضع روشنی در این 
کنش به مباحث بی اساس و  زمینه داریم و در وا
ح شده در نشست اخیر اروپا و  غیرمسئولانه مطر
کنش رسمی خود را  قطعنامه ای که منتشر کردند، وا
اعلام کردیم. این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی 
ایران گفت: سپاه، نیروی رسمی نظامی ایران است 
و نیرویی است که مهم ترین نقش را در تامین امنیت 
ملی و حفاظت از مرزهای سرزمینی و مقابله با تجاوز 
و تهدیدات خارجی و فراسرزمینی و ایجاد امنیت 
برای ملت بزرگ ایران و نقش آفرینی در توسعه و 
شکوفایی اقتصادی و خدمات عمومی برای ملت  

ایران ایفا کرده است. 


